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رویداد

اشاره سردار کمال  هاديانفر، رئيس پليس فتا به اينستاگرام 
کافی بود که ديروز زمزمه فيلترينگ اين اپليکيشن راه بيفتد 
و کار تا جايی بالا بگيرد که کمــی بعد خبر ديگری با عنوان 
«تکذيب فيلترينگ اينستاگرام از ســوی وزارت ارتباطات» 
دست به دســت شــود، درحالی  که حرف های  هاديانفر به 
فيلترينگ يا همان پالايش هوشمند اينستاگرام اشاره داشت 
نه بستن دسترسی کامل به اين اپليکيشن. او به خبرنگار ايسنا 
که درباره احتمال فيلترشدن اينســتاگرام از او پرسيده بود، 
گفته: «تصميم گيری در اين خصوص برعهده کارگروه تعيين 
محتوای مجرمانه يا شورای عالی فضای مجازی است.» بعد 
هم به طرح وزارت ارتباطات اشاره کرده:   «وزارت ارتباطات 
ســرويس جديدی را طرح کرده که اگر اين سرويس جديد 
بيايد، می تواند با عبور از SSL جديد اينستاگرام، فيلترينگ 
هوشمند را در اينستاگرام ارايه دهد که اگر اين طرح را ارايه 

دهد، بخشی از محتوای مجرمانه آن کم می شود.»
بعد از اينکه اين حرف ها تحت عنوان «احتمال فيلترشدن 
اينستاگرام» حتی در خبرگزاری های رســمی آمد، روابط 
عمومی وزارت ارتباطات زبان به تکذيب باز کرد و حتی از زبان 
 هاديانفر، گفتن چنين حرف هايی را رد کرد. او گفت: «وزارت 
ارتباطات طرحی برای پالايش هوشمند اينستاگرام به مراجع 
ذيربط ارايه نکرده است. البته برخی نهادها پيشنهادهايی برای 
فيلترينگ هوشــمند به وزارت ارتباطات ارايه داده اند که به 
دليل غيرفنی بودن قابليت اجرا نداشته است. وزارت ارتباطات 
هيچ نکته پوشيده ای از مردم ندارد و اجرای هر طرح جديدی 
را از مسير رسمی و رسانه ای با مردم درميان می گذارد. البته 
صبح امروز در تماس تلفنی که با ســردار  هاديانفر داشتيم، 
ايشان چنين مصاحبه ای را تکذيب کردند. از اصحاب محترم 
رسانه انتظار می رود در انتشار اخبار به منبع و صحت آن توجه 

ويژه ای داشته باشند.»
برای کسانی که اخبار را دنبال می کنند و همين طور کسانی 
که از نظر فنی با سازوکار پالايش فضای مجازی آشنا هستند، 
اين تکذيب قــرص و محکم يک جای خالــی دارد. منصور 
احمدی کارشــناس  آی تی جای خالــی را اين طور توضيح 
می دهــد: «در واقع وزارت ارتباطات بايــد اعلام می کرد که 
برنامه جديدی برای فيلتر هوشمند اينستاگرام ندارد نه اينکه 
به طورکلی برنامه ای ندارد، چون تا جايی که ما می دانيم اين 
کار چندسالی است که با همه محدوديت ها و پيچيدگی هايی 

که دارد، به صورت کج دارومريز درحال انجام است.»
احمدی موضوع را فنی بررســی می کند اما اگر به آرشيو 
خبرها هم مراجعه کنيم، می بينيم که مدت هاســت حرف 
از فيلترينگ هوشــمند اينستاگرام شــنيده می شود و در 
برهه هايی خبر از اعمال آن هم داده شده. شايد يادتان نباشد 
اما بحث فيلترينگ اينســتاگرام از چند سال پيش يعنی در 
زمان دولت احمدی نژاد شروع شــد و چندباری هم اگرچه 
غيررســمی و بدون تأييد نهادهای مسئول، اين اپليکيشن 
فيلتر شد. ماجرا اين طور بود که دوبار اينستاگرام بدون کمک 
فيلترشکن بالا نمی آمد اما هيچ نهادی مسئوليت اعلام رسمی 
فيلترينگ اين اپليکيشن را قبول نمی کرد، عجيب اينکه کمی 
بعد اين محدوديت برداشته می شــد و هيچ حرفی هم از آن 
به ميان نمی آمد. تمام اين اتفاقات درنهايت به فيلترنشدن 
اينستاگرام و قسر در رفتنش از سرنوشت توييتر منجر شد اما 

اولين وزير ارتباطات دولت روحانی يعنی محمود واعظی خبر 
از رايزنی با مديران اينستاگرام برای مسدودسازی محتواهای 
نامناسب و اعلام موافقت آنها داد. دو سال پيش هم محمدجواد 
آذری جهرمی کــه آن موقع مديرعامل شــرکت ارتباطات 
زيرساخت بود و حالا وزير ارتباطات است، درباره فيلترينگ 
هوشمند اينســتاگرام توضيح داد: «در ابتدای طرح پالايش 
هوشمند در شبکه اجتماعی اينســتاگرام بيش از ۵ درصد 
از محتوای عبوری از شــبکه زيرســاخت، مطالب مبتذل و 
مستهجن بود که با اجرای پالايش هوشمند در  سال گذشته، 
۹۵ ميليون مصداق غيراخلاقی در اين شــبکه شناسايی و 
مسدود شد. اين درحالی اســت که در گذشته با تلاش های 

انجام شده تنها ۱.۲ ميليون مصداق شناسايی شده بود.» 
همان موقــع خيلی ها پالايش اينســتاگرام را غير ممکن 
اعلام کردند. آنها می گفتند در صورتی که سرويس به صورت 
رمزنگاری شــده و بر پايه پروتکل HTTPS به کاربر عرضه 
شــود، امکان پالايش محتوا و تشخيص مضربودن آن از نظر 
فنی وجود ندارد؛ بســياری از سرويس های کنونی هم صرفا 
بر روی بســتر HTTPS ارايه می شــوند. از طرفی بسياری 
از کاربــران از اپليکيشــن های موبايل برای دسترســی به 
سرويس های اينچنينی استفاده می کنند و اپليکيشن های 
موبايل هم از واسطه های API برای ارسال و دريافت اطلاعات 
استفاده می کنند که باز هم بر روی HTTPS هستند و از نظر 
فنی امکان پالايش اين دســته از داده ها نيز وجود ندارد؛ مگر 
اينکه مديران اينستاگرام همکاری کنند. منصور احمدی هم 
اين احتمال را در نظر می گيرد و می گويد: «ممکن اســت در 
برهه ای اين همکاری وجود داشته باشد به ويژه بعد از حصول 
برجام و بهبود روابط در برخی حوزه ها به همين دليل هم دقت 

پالايش در برهه های زمانی مختلف متفاوت بوده است.»
او ادامه می دهد: «در دوره ای شاهد بوديم که توانايی فيلتر 
حجم زيادی از محتواهايی که مجرمانه تلقی می شد، وجود 
داشــت که اين کار احتمالا با همکاری مديران اينستاگرام 
ممکن بوده است اما الان اين روند بسيار محدودتر ادامه دارد 

اما به  هر حال در جريان است. روشی که احتمالا در حال حاضر 
از آن کمک گرفته می شود، فيلترکردن آدرس ها است؛ يعنی 
مثلا يک لينکURL که مربوط به فلان حســاب کاربری 
اســت، دارای محتوای مجرمانه شناخته و مسدود می شود. 
اين کار ممکن است اما به دليل سختی شناسايی آدرس ها و 
بعد مسدودکردن آنها در موارد خاصی انجام می شود و ديگر 
نمی توان نام آن را فيلترينگ هوشمند گذاشت. البته اين را هم 
بگويم که در بعضی از برهه ها همين ميزان از مسدودسازی 
هم انجام نمی شد به همين دليل هم روی کج دارومريز بودن 

اعمال پالايش ها در مورد اينستاگرام تأکيد می کنم.»
پای پيام رسان ها هم گير است

طی يکی دو روز گذشــته اخبار مربوط به فيلترينگ 
بيشــتر حول محور اينســتاگرام می چرخيــد اما به 
نظر می رســد که روند موجود در مورد اين اپليکيشن 
در مــورد برخی از پيام رســان ها هم اعمال می شــود 
و خبرهايی در مــورد حذف برخی محتواها از ســوی 
مديران اين پيام رســان ها هم شــنيده می شود، حتی 
پای اپليکيشــن هايی که تلگــرام را با واســطه ارايه 
می کنند يعنی  هاتگرام و تلگــرام طلايی هم در ميان 
اســت و عده ای از کاربران آنها ادعــا می کنند که اين 
پيام رســان های واســطه محتواهــا را گزينش کرده 
و محتــوای نامطلوب را حــذف می کننــد و يا امکان 
دسترســی کاربران به آن محتوا را نمی دهند. احمدی 
اين کار را کاملا ممکن می داند و می گويد:   «بســياری 
از اپليکيشــن ها که امکان بارگذاری داده را به کاربران 
می دهنــد، پروتکل هايــی دارنــد که بر اســاس آنها 
جلوی انتشــار برخی از محتواها را می گيرند يا بعد از 
بارگذاری آنها را حذف می کننــد. همه اينها در اختيار 
مديران آنها است پس چندان عجيب به نظر نمی رسد 
که اپليکيشــن های داخلی و يا واســطه ها دســت به 
چنين کاری بزنند. ايــن کار پيچيدگی های مربوط به 

اينستاگرام را ندارد.»

نهیبى به سینما
که نشسته سر سفره فوتبال!

ســياوش باقی|  اکران ديدار پرسپوليس با کاشيما 
آنتلرز ژاپن در ســينماها اتفاق خوشــايندی است. اين 
هم خودش راهی اســت تا خانواده ها بتوانند در کنار هم 
بنشينند، فوتبال تماشا کنند و هيجان شان را بروز بدهند. 
کســانی که معتقدند خانواده ها نبايد به ورزشگاه بروند 
چون تماشای فوتبال برايشــان نامناسب است، همين 
که به حضور زنان در ســالن ها رضايت می دهند هم مايه 
خوشحالی است. اين که برای همين اکران هم مدت ها بايد 
کلنجار رفت و با گرفتن مجوزش به هوا پريد، عجيب است. 
هنوز کسی متوجه نشده که اکران فوتبال در سينما چرا 
ممکن است خطرناک يا مضر باشد که برای دادن مجوزش 
اين همه خســت به خرج داده می شــود. بالاخره مردم 

راضی، سينمادار راضی، چرا بايد کسی معترض باشد.
اما در اين اکران ها يک نکته مغفول واقع شــده است و 
آن هم حق فوتبال از درآمد پخش سينمايی است. اين که 
فوتبال با بليت ٣٠هزار تومانی در ســينما نمايش داده 
شود و سرجمع چند ميليون يا چندصد ميليون در يک 
اکران درآمد داشته باشد، شايد نسبت به هزينه های يک 
باشگاه مثل پرســپوليس عددی نباشد، اما از يک جايی 
بايد جلوی بی قاعدگی و رفتار هردمبيل را گرفت. فوتبالی 
که سينمادار نشان می دهد با ميلياردها تومان هزينه و 
زحمت بسيار به دست آمده. پرسپوليس –يا پرسپوليس 
نوعی- کلی زحمت کشيده تا به فينال ليگ قهرمانان آسيا 
رسيده. اين حق طبيعی باشگاه است که بخواهد  درصدی 
از درآمد محصول خود را، هرچند ناچيز، به دست بياورد 
تا بتواند با آن برنامه ريزی کند و هزينه هايش را بپردازد. 
فوتبالی که در ســينما پخش می شــود هم مثل فيلم 
سينمايی يک محصول است و بايد بابت  خريدش پولی 
داد. ســينماداران همان طور که ســهم خود را از فروش 
فيلم سينمايی کم می کنند و بقيه اش را به تهيه کننده 
و فيلمساز می دهند، اين جا هم بايد به قاعده رفتار کنند 
و ســهم صاحب فوتبال را بدهند؛ می خواهد باشــگاه 
باشد يا تيم ملی. گيرم در زمان بازی های جام جهانی يا 
جام  ملت ها يا ديدارهای حســاس ليگ قهرمانان کسی 
به کسی نيست و می شود بازی ها را رايگان پخش کرد، 
در کافه و سينما. اما اين جا پای باشگاهی در ميان است 
که برای هر ريال درآمد پدرش درمی آيد. اگرچه همه به 
حاضری خوری و ندادن حقوق فوتبــال عادت کرده اند؛ 
از تلويزيون که سال هاست به روی مبارکش نمی آورد و 
از نمايش دادن محصول فوتبال چه باشگاهی و چه ملی 
بهره مند می شــود تا همه آنهايی که کنار سفره فوتبال 
نشسته اند. همين امروز سامانه هايی هستند که بازی های 
باشگاهی را مفت و مجانی به نمايش می گذارند و بابتش 
از آگهی و منابع ديگر ســود می برند، اما ريالی به فوتبال 
برنمی گردانند. با توجه به بی توجهی مسئولان سازمان 
ليگ و فدراســيون و حرفه ای نبودن مديران باشگاه ها، 
چنين اتفاقاتی عجيب نيست، اما قرار است اين روند تا کی 
ادامه داشته باشد. برای گرفتن سهم فوتبال از تلويزيون و 
سايت های فوتبالی شايد بالاخره زور AFC کارگر بيفتد 
و بتواند مثل بازسازی استاديوم آزادی، کار انجام نشدنی 
را شدنی کند. اما بقيه اش با مديران فوتبال است و انصاف 
ســينماداران و همه کســانی که از درآمد فوتبال سهم 
می برند. نوشتن و اصرار بر اين مسائل هم شايد در ظاهر 
بيهوده باشد و صدا به جايی نرسد، اما کار را بايد از جايی 
شــروع کرد. بايد گفت و نوشت و فشار آورد. معلوم است 
که تا فشار و زور نباشد کسی حاضر به پرداخت نيست. 
اما قبل از آن بايد به مديران فوتبال نهيب زد که عزيزان! 

حق تان اينجاهاست و حواس تان نيست. 

یادداشت

دو تا سه برابر دنیا
آب مى خوریم

سرانه مصرف آب شرب در ايران درحال حاضر ۲۲۰ 
ليتر در شــبانه روز به ازای هرنفر است که اين رقم در 
برخی از کلانشهر های کشور مثل تهران به بيش از 
۳۰۰ ليتر در شبانه روز می رسد. درحالی  که متوسط 
سرانه مصرف آب در بخش خانگی در دنيا ۱۳۵ تا ۱۴۰ 
ليتر در روز به ازای هر نفر است. همچنين مصرف سرانه 
آب در بخش خانگی (آب شرب لوله کشی خانگی) در 
ايران به طور متوسط در طول  سال ۱۵۷ ليتر در روز 
به ازای هرنفر برآورد شده که شامل ٥ ليتر آشاميدن، 
۱۰ ليتر پخت وپــز، ۵۰ ليتر حمام و شست وشــو
 ۲۰ ليتر لباسشــويی، ۱۵ ليتر ظرفشويی، ۳۰ ليتر 
مصارف بهداشــتی، ۱۰ ليتر نظافت خانه و ۱۷ ليتر 
مصارف متفرقه می شــود. هدايــت فهمی، معاون 
مديرکل دفتر برنامه ريزی کلان آب و آبفای وزارت نيرو 
در همين باره به تسنيم گفته است:   «مصرف بهينه و 
معقول از آب شهری مستلزم فرهنگ سازی، بکارگيری 
از تجهيزات کاهنده مصرف آب، اســتفاده از لوازم 
خانگی با ميزان مصرف استاندارد، روش بازچرخانی 

آب خاکستری و بسياری موارد ديگر است.»

اینستاگرام در امن  و امان است

روزنامه شـهروند در  شـکل جدید 
خـود بـا فـرم و محتوایـى متفاوت 
منتشـر مى شـود. مـا را از نظرات و 
انتقـادات خـود بى نصیـب نگذارید 
و بـا مـا از طریـق شـماره پیامـک 

باشـید تمـاس  در   5000262662

 چند روز است که بازار تکذیب فیلترینگ اینستاگرام داغ شده، اما...
ون
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حجت الاسلام کاظم صديقی، خطيب نماز جمعه اين هفته تهران در بخشی از سخنرانی خود درباره 
راهپيمايی اربعين امسال گفت:   «از کليه کسانی که موکب ها را برپا کردند، پذيرايی کردند، کسانی که در 
تأمين امنيت مراسم نقش داشتند، نيروی انتظامی و ديگر عزيزان تشکر می کنم.» او همچنين در بخش 
ديگری از سخنرانی خود تأکيد کرد: «بايد باور کنيم که قدرت آمريکا رو به افول و پسرفت است. آمريکا در 
ديپلماسی عمومی شکست خورده است، تبليغاتش در ملت ها تأثير چندانی ندارد و يارانی که ديروز از آنها 

تبعيت می کردند، امروز ديگر از آنها پيروی نمی کنند.»

حجت الاسلام 
صدیقى:  

آمریکا رو به 
افول است

شروع صفحه آرايی
مدير مسئولسردبيرمعاون سر دبيردبير سرويسصفحه  آرا: ؟؟؟۴۵ / ۱۶

اتمام صفحه آرايی
۱۷ / ۴۵

شروع صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟

 

احتمالا اینکه یک خبرنگار ایرانى در مورد قتل جمال خاشقجى اطلاعاتى رو کند و 
بعد تهدید و ناپدید شود، آخرین چیزى بوده که به ذهن کسانى مى رسید که سناریوى 
قتل خاشقجى را دنبال مى کردند. البته یک نکته مشترك بین این دو نفر وجود دارد 
و آن این اســت که هر دو آنها براى روزنامه گاردین مى نویسند. قطعا نیاز نیست که 
ماجراى قتل خاشقجى و دردسرى که این اتفاق براى حکومت عربستان درست کرد، 
مرور کنیم، پس از جایى وارد مى شویم که پاى سعید کمالى دهقان خبرنگار ایرانى 
گاردین به داستان باز مى شود. چند روز پیش بعد از اینکه حساسیت هایى روى منابع 
مالى شبکه تلویزیونى ایران اینترنشنال به وجود آمد، گاردین گزارشى به قلم سعید 
کمالى دهقان منتشــر کرد که در آن «منابع آگاه» خبر از تامین هزینه هاى شبکه 
ایران اینترنشنال از سوى یک تاجر عربستانى مى داد. رقم این کمک هم ٢٥٠ میلیون 
دلار اعلام شد و این یعنى احتمالا ایران اینترنشنال نه تنها نیاز به کمک مالى دیگرى 
نداشته، بلکه با همین مقدار پول هم مى توانسته 3 برابر تعرفه معمول به کارکنانش 
دستمزد بدهد. کمالى دهقان، نویسنده این گزارش کمى بعد اعلام کرد که به خاطر 
همین مقدار افشاگرى هم در خطر اســت و گویا خطر آن قدر جدى بوده که حمید 
بعیدى نژاد سفیر ایران در انگلیس در توییترش به طور تلویحى اشاره کرد که به او کمک 
حقوقى مى کند تا بتواند از خودش دفاع کند. خیلى ها حدس مى زدند کمالى دهقان 
بعد از این دردسرى که براى خودش درســت کرده، یک مدت آرام بگیرد تا آب ها از 
آسیاب بیفتد، اما اینطور نشــد، او در توییترش دست به افشاگرى هاى بیشترى هم 
زد که عده اى آن را به سیم آخر زدن یک خبرنگار در معرض تهدید تحلیل کردند. او 
نوشت: «من مى توانم تایید کنم که جمال خاشقجى به این دلیل کشته شد که صبح 
روز 26 سپتامبر از استانبول تلفنى با من صحبت و این مسأله را افشا کرد که بودجه 
شبکه «ایران اینترنشنال» از جانب محمد بن سلمان و سعود القحطانى تامین شده 
است.» حالا این سعود قحطانى کیست؟ یکى از نزدیکان بن سلمان که نفر شماره یک 

قتل خاشقجى هم به حساب مى آید و بعد از رسوایى هایى که این قتل درست کرد، از 
طرف بن سلمان کنار گذاشته و طرد شد. 

با این توییت وضــع کمالى دهقان از «خبرنــگارى که درباره منابــع مالى ایران 
اینترنشنال» افشاگرى کرده، به وضع «خبرنگارى که درباره قتل خاشقجى و ارتباط 
آن با افشاى منابع مالى شبکه ایران اینترنشنال» افشاگرى کرده، تبدیل شد و به این 
ترتیب دو ماجراى جنجالى و البته براى کمالى دهقان، خطرناك، به هم پیوند خورد. 
توییت هاى بعدى کمالى دهقان نشــان مى دهد که خودش هم از میزان خطرى که 
تهدیدش مى کند، آگاه بوده است. او بلافاصله از مسئولان روزنامه گاردین خواست 
که ادعایش را تایید کنند، حتى براى تایید گرفتن پاى دولت ترکیه را هم وسط کشید. 
توییت هاى کمالى دهقان از یک جایى به بعد شکل و شمایل جدید به خود گرفت، او 
شروع به نوشتن آیاتى از قرآن کرد که به قتل مربوط مى شد. او خطاب به مادرش هم 
توییت هایى کرد و از او خواست که صبر کند. از بقیه هم خواست که با او تماس نگیرند 
و تمام. دیگر خبرى از توییت هایش نبود. حساب کاربرى اش هم به کلى پاك شد و عده 
زیادى از کاربران توییتر و چهره هاى دنیاى واقعى باقى ماندند که درباره او گمانه زنى 
کنند. عده اى او را به هوچى گرى و جلب توجه متهم کردند، عده اى هم توییت هایش 
را بیشتر به پریشان گویى شبیه دانســتند، اما قریب به اتفاق کاربران هنوز هم براى 
او نگران هستند و حتى بعیدى نژاد در توییتى نوشته: «آقاى کمالى دهقان خبرنگار 
گاردین در اقدامى شجاعانه تایید کرد که قاشقجى قبل از مرگ خود اطلاعات مربوط 
به تاسیس شبکه فارسى «ایران اینترنشنال» توسط مقامات عالى سعودى را نزد وى 
افشا کرده است. مقامات ذیربط از مخاطرات احتمالى براى آقاى کمالى آگاه هستند و 

سفارت نیز با آنها در تماس است.»
معلوم نیست که ناپدید شدن کمالى دهقان موقتى و براى محافظت از خودش است 

یا واقعا ماجراهاى دیگرى در جریان است. 

سعید کمالى دهقان خبرنگار ایرانى روزنامه گاردین چهره شماره یک گفت وگوهاى مجازى شده است

پریشان گویى و جلب توجه یا افشاگرى و خطر مرگ

گاه
ن

210 مدیر بازنشسته مى روند
 جمشــيد انصاری، 
رئيس جمهوری  معاون 
با بيــان اين کــه زمان 
اجــرای قانــون منــع 
بکارگيری بازنشستگان 
از ۲۶ آبان مــاه اســت، گفــت:   «دولــت 
برنامه ريزی لازم برای جايگزينی نيروهای 
مشــمول قانون را انجام داده است.» او در 
گفت وگو با مهر تأکيد کــرد: «در اصلاحيه 
قانون منع بکارگيری بازنشســتگان که در 
تاريــخ ۶ شــهريورماه امســال در مجلس 
شــورای اســلامی تصويب و در تاريخ ۲۷ 
شهريور ماه توسط رئيس جمهوری به همه 
دستگاه ها ابلاغ شــد، تبصره يک اين قانون 
اصلاح و شــرايط بکارگيری بازنشســتگان 
سخت تر شــد. با اصلاح قانون و اجرای اين 
اصلاحيــه از ۲۶ آبان مــاه، ۲۱۰ نفــر در 
زيرمجموعه دولت بازنشسته خواهند شد.»

پمپئو باز هم دروغ مى گوید
نوبخت،   محمدباقر   
رئيس سازمان برنامه و 
بودجــه بــا اشــاره به 
مايــک  صحبت هــای 
توييتــی  در  پمپئــو 
نوشت: «آقای پمپئو باز هم دروغ می گويد. 
آيــا همان طــور کــه گفتــه، يکــی از 
نگرانی های شان از حمله موشکی يمنی ها به 
فرودگاه رياض احتمال خطر برای مسافران 
ايرانی است؟! آيا با تحريم فروش هواپيمای 
مســافربری به ايران می خواهنــد امنيت 

مسافران ايرانی را افزايش دهند؟!»

ایران اینترنشنال
مکمل تحریم هاست

حضرتی،    اليــاس   
در  تهــران  نماينــده 
گفــت:  مجلــس 
«شبکه هايی نظير ايران 
مکمــل  اينترنشــنال 
جنگ روانی و تحريم های اقتصادی آمريکا 
عليه کشــور ماست و اين شــبکه ها قبل از 
اين که تحريمی اتفاق بيفتد، فضای يأس و 
نااميدی را ميان مــردم ترويج می کنند.» او 
در گفت وگويــی بــا فــارس عنــوان کرد: 
«آمريکا، اســراييل و ســعودی ها در برابر 
اســتقامت ايران تلاش اصلی شان اين است 
که مردم را نسبت به آينده مأيوس و نااميد 
کنند و اين نااميدی و ســرخوردگی و ايجاد 
ايــران  مثــل  شــبکه هايی  را  شــورش 
اينترنشــنال،  وی.او. ای و مــن و تو دنبال 
می کنند و ســرمايه گذاری ها هم بر همين 

اساس شکل گرفته است.»

حجت الاسلام کاظم صديقی، خطيب نماز جمعه اين هفته تهران در بخشی از سخنرانی خود درباره 
راهپيمايی اربعين امسال گفت:   «از کليه کسانی که موکب ها را برپا کردند، پذيرايی کردند، کسانی که در 
تأمين امنيت مراسم نقش داشتند، نيروی انتظامی و ديگر عزيزان تشکر می کنم.» او همچنين در بخش 
ديگری از سخنرانی خود تأکيد کرد: «بايد باور کنيم که قدرت آمريکا رو به افول و پسرفت است. آمريکا در 
ديپلماسی عمومی شکست خورده است، تبليغاتش در ملت ها تأثير چندانی ندارد و يارانی که ديروز از آنها 

تبعيت می کردند، امروز ديگر از آنها پيروی نمی کنند.»

حجت الاسلام 
صدیقى:  

آمریکا رو به 
افول است


